
  

Pla de Barris Turó de la Peira i Can Peguera 

Comissió de Seguiment 

Dia: 06/05/2025 Hora: 17.00h Lloc: Espai Jove les 
Basses 

 
Assistents: 
 

Entitats:  
 

− AFA Turó de la 
Peira 

- ASFBG (Agència 
Catalana de la Salut 
Pública) 

− Associació la Cosa 
Nostra 

− AV Turó de la Peira 

− AV Can Peguera 

− Escola Calderon 

− Escola El Turo 

− Associació de 
Comerciants Turó 
de la Peira 

− SCIEP (Servei 
d’Intervenció i 
Comunitària Espai 
Públic) 

− Espai Jove les 
Basses 

− Casal de Gent Gran 
de CP 

− Celes F. 
− Institut Barcelona 

Congrés 

− EnriquezArte 

Personal tècnic: 
 

− Arnau Balcells, 
director del Pla de 
Barris de Barcelona 

− Suso Lopez, 
coordinador del Pla 
de Barris de Nou 
Barris  

− Xitlali Hernandez, 
cap de projecte Pla 
de Barris del Turó 
de la Peira i Can 
Peguera 

− Xavi Valls, 
participació 
Foment de Ciutat 

− Excusat: Tècnic de 

barri i Director EJ 

Les Basses 

 

Consellers/eres dels grups 
polítics: 
 

Nombre total de persones assistents: 15 persones (4 homes i 11 dones) 
Número d’entitats assistents: 15 

 
 
 
 
 
 
 



  

Ordre del dia: 
 

- Presentació del document definitiu del Pla de Barris; línies i objectius 
principals, així com la ruta de treball. 

- Proposta de governança i seguiment del Pla de Barris 

 
Acords de la sessió 
 

1. Crear taules específiques de treball per abordar temes concrets com: 

- El projecte dels patis escolars, amb la implicació d’escoles i entitats per 

optimitzar-ne els usos i resoldre conflictes. 

- El Quiosc de la Memòria, per repensar-ne el model i la utilitat, incorporant les 

crítiques i propostes veïnals. 

- Projectes d’obres destacats com el parc, el balcó d’equipaments i el 

replantejament del quiosc. 

 

2. Revisar l’obertura i ús dels patis d’escoles bressol, especialment aquells que 

poden donar resposta a les necessitats de joc d’infants de 0-3 anys, mancats 

d’altres espais.  

 

3. En la proposta per estudiar l’ús dels patis, tenir present l’ús intensiu que 

actualment ja es fa dels patis de vàries escoles (INS BCN-Congrés, escoles 

Calderón i Turó), i la necessitat d’organitzar i fomentar els usos d’altres espais 

dels barris, sempre prioritzant una dinamització de la mà d’entitats dels barris, 

més que no pas de contractació de serveis o entitats externes. Des de Pla de 

barris es convocarà un grup de treball per abordar la qüestió amb aquestes 

premisses. 

 

4. Compromís per valorar la inclusió de campanyes de civisme dins projectes 

comunitaris ja existents, tot i que es reconeix que no és competència directa 

del Pla de Barris. 

 

5. Mantenir informada la ciutadania, compartint el PowerPoint i els llibres del 

PdB, i convocant una nova sessió a finals d’any per seguir el desplegament del 

Pla fins a 2028. 

 
 
 
 
 



  

Acta: 
 

1. Presentació del document definitiu del Pla de Barris;  línies i objectius principals, 
així com la ruta de treball. 
 
La sessió comença amb la presentació del Pla de Barris 2025-2028, on s’exposen els 
objectius generals de la nova edició del Pla, remarcant els canvis respecte les edicions 
anteriors, però mantenint les línies d'acció bàsiques. Es subratlla la importància de 
continuar amb les mateixes línies estratègiques per reduir desigualtats i generar 
noves oportunitats als barris del Turó de la Peira i Can Peguera, així com les 
actualitzacions referents als quatre col·lectius prioritaris en el pla: joves, dones, 
persones migrades i gent gran. 

S’exposa que, en aquesta edició, es mantenen els eixos de treball centrats en 
l'habitatge, l'educació, la salut, l'espai públic, l'economia i la cultura, amb un 
enfocament especial a la transició energètica i l'activació comunitària. A més, es parla 
de la metodologia utilitzada en els projectes, que poden ser sectorials, transversals o 
específics, i es destaquen diversos projectes ja en marxa, com la "Caixa d'Eines", el 
projecte "En Cercles" (centrat en salut mental), i la millora de l'espai públic al barri, 
com les obres de reforma del parc del Turó de la Peira. Es menciona que en aquesta 
edició se celebraran dues comissions de seguiment anuals: la d’inici (recollida en 
aquesta acta) i una segona a finals de l’any en curs. 

S’expliquen alguns dels projectes que estaven en fase de definició per al període 

2025-2028. També es parla dels nous espais de treball per a la dinamització cultural i 

comunitària, que inclouran el recolzament a iniciatives veïnals i la incorporació de 

noves dinàmiques en l'àmbit social. Un dels punts més destacats de la sessió és la 

presentació de les obres en curs al parc del Turó de la Peira, així com la proposta de 

millora de l'espai públic amb l’execució de la Fase II i III del Balcó d’equipaments (de la 

qual Pla de barris entoma els projectes executius i les obres de la fase II), així com la 

creació de punts d'ombra a la via pública, que començarà amb un projecte pilot per 

col·locar ombra davant del Casal de barri La Cosa Nostra al mes de juny.  

 

Educació i cultura: espais escolars i patis oberts 

Durant la sessió s’aborden diverses qüestions relacionades amb l’ús educatiu i 
comunitari dels equipaments escolars. Es destaca la voluntat del Pla de Barris de 
promoure la utilització dels patis escolars com espais oberts i de convivència veïnal, 
en col·laboració amb les escoles i entitats del territori. 

Diversos representants d’escoles expressen preocupació per la saturació actual 
d’aquests espais, indicant que els patis estan ocupats cada dia de la setmana.  

En resposta, l’equip del Pla de Barris explica que la proposta s’està treballant amb 



  

taules específiques i que no es tracta només d’obrir espais sinó de fer-ho amb criteris i 
corresponsabilitat. Es planteja també la possibilitat de formar joves per dinamitzar 
activitats els caps de setmana en aquests espais.  

Pel que fa a l’Escola Bressol, es proposa recuperar l’ús del pati superior com a espai de 
joc per infants de 0 a 3 anys. L’equip tècnic pren nota de la proposta i assenyala que 
contactaran amb el centre per estudiar-ne la viabilitat. 

Finalment, es destaca la proposta de realitzar intervencions artístiques 
intergeneracionals al casal de gent gran, per fer més visibles els vincles entre 
generacions a través de l’art. 

Activitat Econòmica 

Es presenta la voluntat d’impulsar projectes que millorin l’ocupabilitat i fomentin 
l’activitat econòmica de base comunitària. Es destaca el projecte Tasta i Connecta, ja 
aplicat al barri de Verdum, que ara es vol fer transversal a tot Nou Barris. L’objectiu és 
reforçar l’ocupació juvenil i facilitar l’accés a serveis previs al món laboral. 

També s’esmenta el projecte Tastet d’Oficis, en marxa, i que es vol consolidar com a 
política estructural per garantir la igualtat d’oportunitats en formació i accés a 
l’ocupació als barris del Pla. 

Pel que fa a la recuperació de locals buits, s’explica que s’està treballant amb Acció 
Comunitària per dinamitzar espais com el del carrer Cadí, amb l’objectiu de crear un 
espai cultural amb vida comunitària que reactivi la zona. 

Finalment, es comenta l’interès del veïnat per ampliar el projecte de pintura de 
persianes i portes, valorat com una bona eina per millorar l’entorn comercial i generar 
identitat de barri. L’equip confirma que s’està contemplant dins el programa Turó 
Amunt i que es tindrà en compte per a properes accions. 

Salut, benestar i comunitat 

Es presenta el projecte de reducció de pantalles a la petita infància, ja en marxa i ben 
valorat. S’està treballant en la promoció de l interculturalitat i la participació 
associativa a través d’iniciatives com La Culturalíssima. 

També es parla sobre la feminització de la pobresa i la necessitat de fomentar la 
incorporació al mercat laboral de dones, persones migrades i col·lectius vulnerables. 
Es destaquen accions com la promoció del talent, la regularització i el suport a 
processos d’integració laboral. 

Una altra línia de treball abordada és la proposta que els equipaments educatius 
funcionin com espais municipals fora de l’horari lectiu, amb activitats obertes i usos 
socials. Algunes intervencions veïnals reclamen en aquest sentit més coordinació i 
criteris per evitar conflictes d’ús, especialment en espais com pistes esportives o patis 



  

escolars. 

Pel que fa a la funció de l’espai Torre Jussana, es detalla que s’està orientant a 
acompanyar projectes d’entitats i grups informals que no volen constituir-se 
formalment, cobrint un buit existent en el suport institucional. 

Dins aquest mateix bloc, s’obre un debat entorn del projecte del Quiosc de la 
Memòria. Un veí manifesta que "tal com està ara mateix, no té utilitat", i expressa que 
"el que es va dir al principi no té res a veure amb el que s’ha fet". També es posa en 
qüestió la necessitat del projecte, considerant que "ja hi ha l’Arxiu Històric del barri 
que cobreix aquesta funció". Altres participants, però, defensen el valor del quiosc 
com a eina educativa, especialment gràcies a les activitats realitzades amb escoles, tot 
i reconèixer que "caldria repensar-lo i donar-li una nova orientació". L’equip tècnic 
recull les aportacions i es compromet a obrir un espai de treball per revisar-ne els 
usos i la continuïtat del projecte. 

Adaptació climàtica, transició energètica i verd urbà 

L’equip del Pla de Barris actualitza la informació sobre l’estat de diversos projectes de 
millora ambiental i verda al territori. En primer lloc, es referma la continuïtat del 
projecte d’escocells verds, que s’està estenent a nous punts del barri amb alta 
implicació ciutadana. Un veí proposa aprofitar un espai gran darrere l’escola per fer-hi 
una actuació en aquesta línia. 

Respecte a la replantació d’arbres i generació d’ombres naturals, s’informa que les 
plantacions es faran finalment al novembre d’aquest any 2025, a causa dels canvis de 
calendari després de la sequera. Diversos assistents remarquen la importància de 
generar espais d’ombra reals i sostenibles. 

També es parla sobre les intervencions artístiques en l’espai públic amb caràcter 
comunitari. Es valora la possibilitat de fer un mural intergeneracional, tot i les 
dificultats administratives per obtenir permisos. Es deixa obert a estudiar propostes 
en altres emplaçaments més viables. 

Finalment, s’obre el debat sobre civisme i convivència. Diverses veus mostren 
preocupació per actituds incíviques (gossos, deixalles, mobles al carrer) i reclamen 
més accions de sensibilització. L’equip tècnic aclareix que la gestió del civisme no és 
una competència directa del Pla de Barris, però es mostren oberts a estudiar possibles 
campanyes dins d’algun projecte comunitari si es troba l’encaix adequat. 

2. Governança i seguiment del Pla de barris. 

Es presenta el concepte de governança. El punt de partida és que aquesta és 

compartida entre administració, entitats i veïnat. L’objectiu és generar responsabilitat 

col·lectiva i eficiència en l’execució dels projectes. Es parla de reforçar-la a través de 

les taules de treball i comissions de seguiment i es planteja la possibilitat d’incloure 



  

veïns a títol individual als espais de governança i donar continuïtat a la Jornada 

Intertaula, per fomentar la vida social i intercultural del barri. S’inclou també la idea 

de la rendició de comptes, com a objectiu principal de la Comissió de seguiment.  

Es tanca la sessió amb el compromís de compartir la documentació presentada a les 

assistents i fer una nova comissió de seguiment cap a finals d’any. 

 


